




Alexander Cuthbert Weir

Alexander  Cuthbert  Weir  was  born  on  29th April  1917  in  Winnipeg,
Ontario to Hugh Phillip Weir and Hattie Kipling.
Hugh, the caretaker and supervisor at Minaki Lodge, and Hattie had been
married in Winnipeg a month earlier, on 30th March.*

Place of Marriage: WINNIPEG Date of Marriage: 30/03/1917
GROOM Last Name: WEIR Given Names: HUGH PHILIP
BRIDE Last Name: KIPLING Given Names: HATTIE

They appear in the 1921 census at Minaki in Ontario, specifically in the
Port  Arthur  and Kenora  district  of  the  Unorganized  Territory  from the
Western Boundary of Redditt to the Manitoba Boundary. The municipality
is  given  as  “Location  S.944  Unorganized  Territory”.  They  lived  in  a
detached, wooden house with four rooms, owned by Hugh.
Hugh was 31 years old, having been born in London,* England to a Scottish
father  and  English  mother,  and  came  to  Canada  in  1911.  He  gave  his
employment as a carpenter, working on his own account. Hattie was 28,
born in Kenora,* Ontario to Manitoban parents. Alexander, himself, was 4
years old.

More detail of Hattie’s ancestry will appear later, after Alexander’s story is
complete.

Alexander went to Primary School in Minaki
from 1924 to 1932, and from there he went on
to St Paul’s College High School in Winnipeg
until  1936.  He  coached  Rugby,  played  (Ice)
Hockey  and  spent  much  time  fishing.  From
1936 to 1938 he resided there while studying at
the  Business  College  in  Winnipeg.  In  1934,
while still at St Paul’s, he began working each
summer for the Canadian National Railway as
a guide at Minaki Lodge, hardly surprising in
view of  his  father’s  tenure there.  In 1939 he
began work as a labourer,  also for the CNR,
with both jobs ending in 1940*.

St Paul’s College High School in 1932

* Manitoba Vital Statistics
* The Attestation Papers of ACW – although he was “not sure” about his mother
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Minaki Lodge was originally built in 1914, as a rustic resort hotel, by the
Grand Trunk Pacific Railway. It was located on the route of the National
Transcontinental Railway where it  crosses the Winnipeg River at Minaki,
Ontario,  between Sioux Lookout  and Winnipeg.  The two railways  went
bankrupt and were nationalized as part of the Canadian National Railways.
The CNR rebuilt the hotel on a more lavish scale, but it burned down as it
was about to open in 1925. It was rebuilt on an even more lavish scale, using
Scottish stone masons, Swedish log cutters and  English gardeners to build
and landscape a soaring granite and log building that opened in 1927. Thirty
trainloads of  soil  were brought from a farm in Manitoba to build a golf
course on the rocky land.*

         Four Images of Minaki Lodge

On October 29th 1940 Alexander completed an Attestation Paper for the
Royal  Canadian  Air  Force,  indicating  that  he  wanted  to  enlist  for  flying
duties as a pilot or an observer, but not an air gunner or wireless operator.
He also gave four referees. Interestingly he gave the address of his mother

as Timmins, Ontario.

On October 22nd one of
the  referees,  R.O.
Taylor,  wrote  to  the
RCAF giving Alexander
a  positive  testimonial
and  on  the  29th his
second  testimonial  was
sent by the Head of St
Paul’s  which  was  again
very  positive  (both
shown  on  the  next
page).

* Wikipedia
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Also  on  October  29th,  an
interview report was filed at
the  Recruiting  Centre  in
Winnipeg,  which  indicated
the  shortcomings  that  the
Air  Force  believed
Alexander to have. 
It marked him out as being
suitable as an observer, and
then assessed his  attributes.
An  easy  approach  with  a
medium  carriage,  clean
dress,  a  medium  physique
with  a  sincere  manner.
However  his  speech  was
described as “slow”,  as  was
his response. His references
were  described  as
satisfactory,  and  overall,  he
was described as average.
The written comments note
that  “This  man  appears  to
be of Indian blood” and that
“he appears to be intelligent,
but on the slow side”.
He  was  not  considered
suitable officer material and
was best fitted for observing
due to the six years he spent
as a guide at Minaki Lodge.
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On November 29th he was given a medical examination that showed him to
be in very good health. He stood 5’ 7¾” tall, weighed 147lbs (10½ stone),
with dark features, brown eyes and black hair. All tests were satisfactory.

On 10th January  1941 Alexander enrolled in  the  Non-Permanent  Active
Militia of Canada at #102 Training Centre, being taken onto the strength of

2nd Bn The Lake Superior Regt.
Alexander  eventually  signed  an
Enlistment  Agreement  for  the  Royal
Canadian  Air  Force  (proper)  on
September  10th 1941  at  the  Reception
Centre in Winnipeg, which became his
official  date  of  enlistment  for  the
duration of the war. From this point on
he  was  R123705  AC2  Alexander
Cuthbert Weir RCAF.

The  next  day,  with  a  subsistence
allocation of one day’s pay, he was sent
on  28  days  leave  (without  pay)  until
October 8th. The next day he was posted
to #2 M.D. (Number 2 Manning Depot)
Brandon,  Manitoba  to  commence  his
basic  training.  This  was  where  they
learned  to  bathe,  shave,  shine  boots,  

   Enlistment Agreement polish buttons, maintain their uniforms,
and otherwise behave in the
required  manner.  There
were two hours of physical
education  every  day  and
instruction  in  marching,
rifle drill, foot drill, saluting,
and other routines.
On  November  5th and  6th

Alexander’s details card was
completed,  and  his
fingerprints taken  (for

Occupational  History  Form  future identification  – if  
needed).

     Alexander’s Will

Details Card and Fingerprint Card
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After  four  or  five  weeks  at  the  Manning  Depot,  a  selection  committee
decided whether the trainee would be placed in the aircrew or groundcrew
stream.  Aircrew  "Wireless  Air  Gunner"  candidates  went  directly  to  a
Wireless School. "Air Observer" and "Pilot" aircrew candidates went to an
Initial Training School.*Wikipedia

As Alexander had expressed a preference for becoming an observer, which
was recommended following his interview when he joined the Air Force, he
was posted to an ITS – but not immediately. It wasn’t until almost three
months had passed before his basic training ended and so, on 3rd January
1942, he left #2MD. However, once again he did not go directly to an ITS,
but to #12 SFTS (Service Flying Training School) just outside of Brandon,
where it would be determined if he had the ability to become a pilot. He
didn’t have to travel far though, as this was just outside of Brandon. 

He should have been at #12 SFTS for 16 weeks, but just six weeks later, on
February 15th 1942, his training at 12 SFTS came to an end, and on the
following day he was posted to #2 ITS (Initial Training School) in Regina,
Saskatchewan. 

Alexander  spent  8  weeks at  #2 ITS before  this  part  of  his  training  was
“discontinued”, the reason for which can be seen in his Pupil Pilot Report
above.
* Wikipedia
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He studied none of the specific aspects required for a prospective pilot. On
the  first  page  it  can  be  seen  that  in  his  final  tests  he  scored  52  in
Mathematics,  97  in  Law  &  Discipline,  86  in  Navigation,  88  in  General
Studies,  36  in  Anti-Gas,  32  in  (Written)  Armament,  88  in  Aircraft
Recognition, 76 in Drill, and 0 (zero) in (Written Signals), making a total of
555 out of a total of 1000 – 56%. This put him 112th in a class of 132.

On the second page his commanding officer wrote a brief assessment in
section 10

“This  airman  tried  hard  to  be  successful  in  Aircrew,  but  lack  of
education proved too big a handicap. He is extremely anxious to remain in
Aircrew and in action so would be willing and anxious to remuster to Air
Gunner. This airman is hard working and reliable and very popular with the
flight”.

On 13th April the C/O of #2
ITS sent  the official  report
to  the  Department  of
National Defence indicating
that Alexander’s training for
Airman  Pilot  had  been
discontinued  because  he
had “failed in the course of
instruction”.  Accordingly
this airman has been posted
to  Composite  Training
School,  Aircrew  Squadron,
Trenton,  effective  date  24th

April  1942,  reporting  date
26th April  1942,  with  a
recommendation  for
training as Air Gunner.

Thus he was remustered as
an Air  Gunner and posted
to  KTS  Trenton,  Ontario,
effective  24th April  1942
and, on 10th April 1942, he
was given two weeks special
leave.

On 24th April he returned from leave and was, the next day, posted to KTS
(Composite Training School) at Trenton, Ontario. He remained there for a
month,  during  which  period,  on  April  30th he  was  promoted  to  LAC
(Leading Aircraftsman)  and his  trade recorded as  AG. His  posting  here
ended on May 23rd, and the next day he was posted to #2 BGS (Bombing
and Gunnery School), Mossbank, Saskatchewan.
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#2 BGS had many amenities:  a  swimming pool,  bowling
alley, recreation hall, several canteens and a theatre. 
In fact  only #2 & #5 BGS had swimming pools,  and the
reason is rather interesting. Both were relatively isolated and
an adequate source of water for firefighting purposes was
needed. The RCAF decided that, rather than just building
big cisterns, they might just as well build swimming pools
(more  than  likely  to  the  delight  of  the  bombers  and
gunners.) 

Here bomb aimers,
air  gunners,  air
observers  and
wireless  operator  /
air  gunners
received training in
bombing  and
gunnery
techniques. 

            Handling a Machine Gun 
       Practice in a Turret Wireless  operator  /  air  gunners  undertook  a  six-
week course  where  they  learned to  operate  machine-guns  and hydraulic
turrets. The different types of gunnery training were air-to-air drogue, air-to-
air tracer demonstration and air-to-ground.  #2 BGS operated twin-engined

Bristol Bolingbroke aircraft for air-
to-air  and  air-to-ground  gunnery
training,  each  equipped  with  two
Browning  machine  guns  in  an
electro-hydraulic powered Boulton

Paul Type C dorsal turret.

Air to air gunnery involved target drogues towed by Westland Lysanders.
The windsock-type drogue was  towed 300 feet  behind the tug while  the
student gunner would fire at the drogue from the turret of the other aircraft,
the Bolingbroke, flying parallel to it. Usually three trainees would go up at a
time, each using bullets coated with a different coloured wax. On inspecting
the target this enabled ground crew to determine who was hitting or missing.
Air-to-ground gunnery and bombing practice was carried out over nearby
Old Wives Lake which had targets representing German submarines.*

The posting to #2 BGS lasted until June 22nd  and was
Alexander’s  final  training  posting  in  Canada.  Having
obtained a score of 69% on the course, he was now a
fully  qualified Air  Gunner Specialist,  was  awarded his
Air Gunner’s Badge and was promoted to (Temporary)
Sergeant. 

* www.jn-dogboys.com
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This  is  his  final  report  on  his  gunnery
training.  It  shows  that  he  completed  15
hours  and 25  minutes  of  flying  time  in  a
Fairey  Battle,  a British  single-engine  light
bomber  designed  and  built  by  the  Fairey
Aviation Company between 1936 and 1940.
It was used as bomber at the beginning of
the  war  but  proved unsuitable  for  combat
duty  and was converted to trainers for the
duration of the war.
From August 1939, 739 Battles were sent to
Canada  as  bombing  and  gunnery  trainers
under  the  British  Commonwealth  Air
Training  Plan.  There  were  different
variations  of  the  plane,  the  model  shown
here had a Bristol Type I turret for turret-
gunnery training.*

      Alexander’s Gunnery Report

He scored 4.5% on the Beam Test (firing to the side), 6% on the Beam
(Relative  Speed) Test  (as  before  but  with the  planes moving at  different
speeds), and 4.5% on the Under Tail Test (firing downwards past the tail
fin). Although these percentages are low they are, in fact, highly respectable. 

He fired 213 rounds on the ground during his initial training. Once in
the air he fired 200 rounds at a ground based target and 2,550 rounds at a
drogue being pulled by a tug plane.

His assessments show that he scored 77% on his written examination,
84% on his practical and oral exam, and 147/250 (59%) on his ability as a
firer. He came 8th in his class of 37, passed, and became entitled to wear his
Air  Gunner’s  Badge.  The remarks  made were  that  he  was  academically
above average, but in Air Firing he was below average.

His final assessment shows that 308/450 training marks and 175/250
on character and leadership, making a total of 483/700 or 69%. Remarks
were “Carefree type”, “Good team spirit”.

His  Individual  Flying  Record
(on the right) records that on June
6th he  did  1hr  45min  of  gunnery
training, 9 hr on the 13th and 35min
on the 20th.

* Ingeniumcanada.org
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On 23rd June 1942 Alexander was posted to
#1 Y Depot in Halifax, Nova Scotia but was
given 14 days embarkation leave, until July 5 th,
before  making  his  own  way  there  and
reporting on the 6th.
#1 Y Depot was an embarkation depot for Air
Force personnel heading overseas to Europe
where they would be mustered until travel was
arranged by ship taking them to Europe. 

Having  arrived  in  Halifax,  he  completed  a
“Statement  at  Embarkation”  form,  which
basically consisted of giving his parents’ names
and addresses several times over. However he
did, also, have to sign to say that he had his
identification discs and card with him.

He was struck off strength of #1 Y Depot and
Statement at Embarkation Form     posted to RAF Trainees Pool (also in Halifax)
on 19th July, and the next day embarked on a ship taking him to England.

On July 30th 1942 Alexander disembarked in England and was taken on
strength  immediately  at  3  PRC  (#3  Personnel  Reception  Centre)  in
Bournemouth as part of intake 428.

Three  weeks  later,  on  21st

September,  he  was  posted  to  20
OTU  (#20  Operational  Training
Unit)  at  RAF  Lossiemouth  in
Scotland  in  preparation  for  a
posting with a squadron. 20 OTU
was  involved  particularly  with
training night bomber crews using
the  Vickers  Wellington  twin
engined medium bomber with a crew of five - pilot, wireless operator, bomb
aimer, front gunner and tail gunner. He had never flown in anything as large
as this before, indeed he had never flown as part of a crew before either, so
it was here that he would learn how to successfully cope with both of these
new experiences.

Alexander was at 20 OTU for just over three months until, on December
30th 1942,  he  was  posted  to  1652 CU (Conversion Unit)  RAF Marston
Moor at Tockwith, North Yorkshire. Just before he left, on 22nd December,
he was promoted to (Temporary) Flight Sergeant.
The fact that it was “temporary” simply means that he was not a regular in
the RCAF, but had signed up for the duration of the war.
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At 1652 CU he began to prepare for
his final posting to a squadron in the
four engined Handley Page Halifax
heavy bomber, with a crew of seven.
Unlike  the  Wellington,  the  nose
guns of the Halifax were operated  

Halifax Mk II heavy bomber      by the bomb aimer when needed,
and it had a mid-upper turret, which was the position for which Alexander
was training.
On  26th February  1943,  after  two  months  of  training  here,  Alexander
travelled the 25 miles to Pocklington, Yorkshire when he was posted to 102
Squadron. 

His first op was on 4th April 1943 when he was in one of eleven bombers
detailed to attack Kiel in what was a successful raid.

This was followed on April 10th by a sortie in which thirteen aircraft from
102 attacked Frankfurt. Only twelve took part, with Alexander’s plane being
“scrubbed”.

April 14th brought a sortie in which twelve aircraft were detailed for an attack
on Stuttgart.  This  was  the  first  time Alexander  flew  with  my uncle,  Air
Bomber J K Campbell. They did not make it to the target as they had to
abandon  the  “trip”  ten  miles  East  of  Dieppe  when the  starboard  inner
engine was hit by heavy flak and became unserviceable and they returned to
base.

Two days later virtually the same crew was in action again when, on 16 th

April, fourteen aircraft attacked Pilsen in a successful raid. However they
spent  almost  the  whole  flight  in  more  danger  than  usual  with  an
unserviceable rear turret, and lost the port inner engine just before landing,
which could have been very dangerous.
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So  four  sorties  for  Alexander  –  the  first  one  successful,  the  second
scrubbed, the third aborted due to a flak damaged engine and the fourth,
although completed,  severely  compromised by a u/s  rear turret  reducing
defensive capability by half and an engine failure shortly before landing.

It might be said that the omens were not good!

His fifth sortie, with the same crew plus one, was on April 20 th. The plus
one was TSE Bennett, a pilot from the Royal New Zealand Air Force who
was on just his second familiarisation flight as “Second Dickie” (2nd Pilot).
Sixteen Halifaxes took off from Pocklington headed for Stettin on a massive
raid involving different bombers from many squadrons. 

After leaving Pocklington they flew East and descended to less than
400  feet  as  they  approached  the  Danish  coast.  Over  Esbjerg  they  were
coned  by  several  land  and  harbour  based  searchlight  batteries,  which
tracked them by radar and handed them over from one to another. Unable
to break free of the lights the pilot WA Griffiths tried every manoeuvre
possible, with no success. Sustaining continuous heavy damage the plane,
DT 747 code DY-P, went down just outside Esbjerg on the Saedding road.
There were no survivors.
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Twenty nine other
airmen  were  shot
down and killed in
the  region  that
night,  and on 30th

April they were all
buried together in
a  common  grave,
many  of  them

known by name but unidentifiable,  and therefore
unable to be given a grave of their own. They were
buried in Fovrfelt Cemetery, the service being taken
by a German field pastor and full military honours
provided by the Wehrmacht.

On May 3rd a Casualty Notification form was completed in which he was
officially listed as “Missing”, and on August 18th he was “Officially Presumed
Dead”.

       Casualty Notification – “Missing”     Officially Presumed Dead

On August 28th a further Casualty Form changed his status from “previously
reported missing” and “subsequently reported “missing believed killed” to
“presumed dead” for official purposes. A death certificate was completed.

Casualty Notification – “Presumed Dead”

    Death Certificate
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On September 20th 1945 a Statement of War Service Gratuity was drawn
up. This shows that Alexander’s total qualifying service was 561 days, equal
to 18 periods of 30 days at $7.50 per period – a total of $135.

In fact simple arithmetic arrives at 18.7 periods, which means that he
was short changed by $5.25 – or if they had been slightly more generous to a
citizen who died on active service for his country and called it 19 periods,
$7.50.
Of  this  service,  277  days  had  been overseas  although 21  of  those  were
ineligible, leaving 256 days for which he was entitled to an extra 25c per day
– a total of $64.
Then there was a supplement for overseas service at a daily rate of $3.25
pay and $1.25 subsistence equal to $31.50 per week. However the total due
was not calculated using the number of weeks, but using a 183rd fraction of
the number of days. Hence the total was 277/183 x $31.50 or $47.68.

So his total War Service Gratuity came to $246.68, which is the equivalent
of $3,657 in 2020 or £2,115.

Alexander became eligible for the following medals at the end of the war:-

1939-45 Star
Air Crew Europe Star
Defence Medal
War Medal
CVSM and clasp
(Canadian Voluntary Service
Medal)
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1939-45 Star   A/C Europe         Defence Medal     War Medal    CVSM
       Medal  Medal &

    Clasp

Alexander Cuthbert Weir died at the age of 25 years 11 months and 23
days, just a week short of his 26th birthday.

He  is  remembered  in  Fovrfelt  Cemetery,  Esbjerg,
Denmark.

He  is  also  remembered  on  the
Bomber  Command  Memorial
Wall at Nanton, Alberta

Also  remembered  in  the  Book  of
Remembrance in  the  Memorial  Chamber  of
the Peace Tower in Ottawa. 

And at the International
Bomber  Command
Centre in  Lincoln,
England
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The Ancestry of Alexander Cuthbert Weir

The matter of Alexander’s ancestry came about in the
following  way.  Bomb  Aimers  Joe  Wilson and  Ken
Campbell both  knew him in  102 Squadron.  Joe was
due to go on the Stettin raid on April 20 th, but had to
pull out as severe impetigo rendered him unable to fit
his oxygen mask tightly to his face. So Ken, my uncle,
went  in  his  place  and  died  with  Alexander  and  the
other six members of the crew.

During my investigation into Ken’s
time in the RAF I posted various
things online, which were seen by

Alexander Cuthbert Weir      Joe’s daughter Jenny, and she made
contact  with me.  She invited me to a 102 Squadron
reunion where I met her and Joe, and we have been in

contact ever since. One of
the  things  that  Jenny  told  me
was that Joe had said to her that
there  was,  apparently,
indigenous  Canadian  blood
somewhere in his roots and    James Kenneth Campbell
she wondered if this was true, or if her father was
mis-remembering.
With parents Hugh Phillip
Weir and Hattie Kipling it
seemed unlikely,  but  then
I Joseph  Wilson

received  ACW’s  service   record  from  Clare
Wilson,  another  member  of  the  102  Squadron
Association.  Clare  is  the  great  niece  of  Ronnie
Mather,  another crew man with whom Ken flew
and  who  appeared  together  with  him  in  a
newspaper article.

Looking through the records I noticed one
early document, a report from Alexander’s initial       Ronnie Mather 
interview, where a comment noted that “This man appears to be of Indian
blood”.

So I decided that I really ought to do some investigating and try to discover
Alexander’s heritage. The results are contained in the following pages.
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John  Kipling  (Senior) was  born  on  April  27th 1724  at  Barmingham,  in
Stockton on Tees. He married Hannah Healey on 3rd March 1762 at Ferry
Fryston when he was 38 and she was 28, Hannah having given birth to a son
Thomas the previous year. This was possibly a “shotgun wedding”, so it is
perhaps not surprising that within two years John left Hannah and Thomas
in Stockton, sailed for Canada to work for the Hudson Bay Company, and
entered their service at Albany in 1766, working as a carpenter and sawyer.
In 1777 he was sent up the Albany River to found a base deeper in Indian
Territory to improve trade. This  was named Gloucester House, and the
next year he was commissioned as its Master, a position he held until 1791.

Prior to beginning his employment with the HBC John married Nancy (the
name usually given to unknown native women), a Cree or Objibwa native,
and a son John (Junior) was born at Fort Albany in 1774.

Further children were George (1780), Jack Ram (c1788), Marguerite
(Margaret) (1791), and Thomas Pisk (c1792), although the last three may
well have been born to several other native women.

The family lived in the Red River Settlements in Rupert’s Land, a huge area
given to the HBC by King Charles II in 1670.

On 25th May 1792 he was appointed Second at Albany, but in September,
after suffering his second stroke in as many years, John returned to England
on the ship “King George III”. He made his way back to Stockton where he
made his will on 3rd May 1793.

He returned in September 1793 but just over a year later, on 18 th November
1794, he was struck with an “Apopletick fitt” and died at 5:30pm on the
23rd. He was buried on the 25th at Albany Fort, Hudson Bay, Rupertsland. 
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So John Kipling (Junior), born in 1774 at Fort Albany in Ruperts Land, was
a half blooded native – described in one source as a “half breed voyageur in
the HBC”.

In 1793 he began his career with the HBC as a labourer-steersman and was
one of a group of HBC men who established Brandon House in the Red
River Valley, and by 1797 he moved there permanently. Around that time
he married a Salteuse Indian woman named (no surprise) Nancy, and they
had  several  children  including  John  (Jack)  (c1796),  Thomas  (c1800),
George (c1805), Edward (c1807), Peter (1812), and Jane (c1815).

In 1810 he was assigned to Brandon House, but over the next few years he
was assigned to Pembina, the East Winnipic District, and Portage La Prairie
(where he was rated “Sober, honest and can steer a boat”).

According  to  HBC  reports  he  arrived  at  Manitoba  House  from
Brandon on May  29th 1816 with  seeds,  letters  and his  family.  This  was
fortunate for them as on June 1st Metis  (offspring of French fathers and
Native mothers) soldiers pillaged Brandon. That same year he fell from a
horse at the company’s post of Portage des Prairies on his way to a posting
at Halkett House, where he could only work as an interpreter due to his
disability.

In 1817 he was sent back to Manitoba House where he continued to
work for a few years as an interpreter, (being described as a “cripple”), until
he was retired by the company.* In 1819 The HBC noted that he was “not
so good as he has been but still of a great deal of service at a house, or for
hunting”.

Having left HBC on 13th April 1821, he
became  a  “freeman”  in  the  Red  River
Settlement living in St Andrew’s Parish.

Red River Settlement in 1817

Red River summer view 1822

* http://www.redriverancestry.ca
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He  was  found  in  the  HBC  1827  Red  River  Census.  He  was  aged  61
(probably an error as he was 51), born in Rupert’s Land. He had 1 woman,
2 sons (+16), 1 son (-16), 2 daughter (-15), 1 house, 1 horse, 1 cow, 1 calf, 1
canoe, and 2 acres.

The woman would be Nancy, the two sons over 16 would be George (22)
and  Edward  (20),  and the son under 16  would be  Peter  (14).  The two
daughter (note  daughter is singular) under 15  is a puzzle as one  would be
Jane  (12),  but  John  only  had  one  daughter.  A  possible  explanation  the
second  ‘daughter’  may  in  fact  have  been  George’s  future  wife  Isabella
Landry, who was very young at the time.

Two  years  previously  John  and
Nancy’s son John (Jack), who was
born in 1796,  died at  Fort Garry
and  was  buried  at  St  John’s
Church,  Red  River  on  29th

September 1825 aged 30.

On  18th December  1827,  their  daughter
Margaret married a “half breed”, John Lyons, at
St John’s.

John and Nancy were recorded again in the 1828 census. This time John’s
age was given (almost) correctly as 56. It was noted that he had 1 woman
and 1 son over 16 living with him (probably Edward),  no other sons or
daughters,  and he now only  had  his  house,  a  horse  and a  canoe.  Most
strikingly,  in  the  column labelled  “Country”  the  enumerator  has  written
Native,  reflecting  the  fact  that  his
mother  was  an  Indian.  Eldest  son
George married Isabella at St John’s on
November 20th 1828.
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Their  daughter  Jane  married  Thomas
Fidler at St John’s on 9th November 1831.

At  some  point  between  the  1828  and
1831  censuses  John’s  brother  Thomas

Pisk died. In the 1830 census his wife is shown to be raising one boy under
the age of 16 and three girls under 15. She had been left with 3 oxen, a cow
and a calf, 5 pigs, a plough, a harrow and 2 acres of land.

On June 3rd 1835 John and Nancy’s  son
Edward  married  Nancy,  a  “half  breed
woman”, at St John’s.

John appeared regularly in the Red River
census  throughout  the  years.  In  1840  he
and  Nancy  were  recorded  as  having  a
stable, an ox, 3 cows and 2 calves, 2 pigs, a
harrow, a canoe and 2 acres of land. This was virtually unchanged in 1841.

However,  in  1843  he  was  living  alone,  so  Nancy  had  died  during  the
intervening period.

The last census in which John appeared was in 1849. Aged 80 and living
alone, he died soon after, c1850.
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So  George  Kipling,  born  c1805  at  Brandon
House, was ¾ Native Canadian.

On Sep 21st 1819 George, just 14, was engaged
as  a  labourer  along  with  his  crippled  father
(John) to work in Dauphin House. 

Brandon House c1810

By  1827  the John and his family  had  settled in St Andrews Parish,  Red
River where they were recorded on the census that year..  George would
have been in his early twenties. 

There were two sons over the age of 16 living with John and Nancy, who
would  be  George  and  Edward,  and  Peter  was  the  son  under  16.  Two
daughters under 15 are also recorded, but Jane was the only daughter they
had. It is likely, therefore, that the other daughter was Isabella Landry, who
George was soon to marry.

Isabella was born c1812 to Baptiste and Margaret Landry. According
to Isabella’s  Scrip affidavit,  she stated that  Baptiste was a half-breed and
Margaret was an Indian woman.* Hence Isabella herself was ¾ indigenous
blood.
In early 1828 George  and Isabella
had a daughter Susannah, who was
baptised on 25th February 1828.

On November 20th 1828 George and
Isabella  were  married  in  St  John’s

Church (now St John’s Cathedral in the city of Winnipeg).*
In the 1830 census George is recorded as having his own house in which
were living two women and a daughter under the age of 15. He also had two
pigs, a canoe, and 2 acres under cultivation. We know that one woman and
the daughter were Isabella and Susannah, but thanks to the enumerator we
also know that the other woman was Isabella’s mother Margaret.

*  redriverancestry.ca *  Library and Archives Canada
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In the 1831 census George, aged 22, is again recorded as having four people
in his household, but because the section for women is split into married
and unmarried we know that the other woman is unmarried – so we have
himself  and  Isabella,  an  unmarried  woman  and  a  daughter,  Susannah,
under the age of 16. It seems likely that Baptiste Landry has died, leaving
Margaret “unmarried”.

By 1832, Margaret Landry had left, but there were still 4 in the household.
George and Isabella now had a son under 16, the latest addition to their
family born in 1831, Edward.

In 1835 the census showed that he had a house and stable, 2 mares, an ox, 2
canoes and 1 acre of land under cultivation. Living with George and Isabella
were  four  other  people.  Three  of  those  were  Susannah,  Edward  and
Thomas, who was born on 10th November 1834 and baptised on December
3rd. The final member of the household was an unmarried woman, so it is
likely that Margaret has returned.

On December 3rd 1834 Thomas was baptised. 

The baptismal entry indicates that George was a settler, and confirms that
he no longer worked for the HBC. It also gives a bit more detail on where
in the Red River Settlement he was living – at the Rapids of Red River.
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In fact not only was Thomas baptised, but his mother and father were too.

Unfortunately I have been unable to find a baptism for Edward, the great
grandfather of Alexander Cuthbert Weir.

At the beginning of 1838 a third son, George (junior), was born and he was
baptised on January 16th of that year.

In early  1842 a second daughter,  Mary,
was  born,  and  she  was  baptised  on
February 22nd of that year*.

She appeared on the 1843 census,
in  addition  to  Susannah,  as  the  second
daughter under the age of 15. Also with
George and Isabella were their three sons
Edward, Thomas and George, all  under
16. George was doing quite well by now,

        Red River Settlement   c1840    having a horse, a mare, 2 oxen, a cow, 3
calves,  2  pigs,  a  plough,  a  harrow,  a  cart  and  3  acres  of  land  under
cultivation.

*   redriverancestry.ca
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In  the  following  year,  on  14th

November  1844  eldest  daughter
Susannah  married  John  Fidler  at  St
Andrew’s Church, Red River.

In 1846 two significant events occurred. A fourth son, John, was born. He
was baptised on February 18th, just two days after his little sister Mary was
buried, aged 4*.

These three events were implicitly recorded in the census for 1846,
when George was shown to have four sons under the age of 16 living at
home (who the over 16 son recorded on the page was I do not know), but
no daughters – since Susannah was now living with John Fidler and Mary
having died.

In  January  1849  George  and  Isabella
welcomed  another  daughter  into  the
family  and  Margaret  was  baptised  on
January 20th.

It looked as if 1849 was going to be a good year for George and Isabella.
Not only had they welcomed a new daughter into the family, but the census
return showed that George’s assets were increasing. 

He was recorded as having 2 stables, 2 horses and a mare, 3 oxen, 2 cows
and 4 calves, a plough, a harrow, 2 carts,  a canoe, and now had 8 acres
under cultivation.
(I cannot explain the recording of two daughters under the age of 15. I can
only suggest it is an error as, including Isabella and the four boys, it gives a
total of seven people without including George himself).
*   redriverancestry.ca
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However, in May tragedy struck the family again when Margaret died at the
age of four months.
She was buried at St Andrew’s Church on 24th May 1849.

St Andrew’s Church – completed in 1849
On  January  29th 1852
George’s son Edward married
Mary Voller (a.k.a. Waller) at
St Andrew’s Church.

George was awarded the Arctic Medal in 1959, as was his brother Edward*.

The Admiralty  issued the  Arctic  Medal  in  1857 for  several  expeditions,
including the expedition to discover the fate of Sir John Franklin and his
crew who were lost while looking for the Northwest Passage in 1847, “Her
Majesty  having  been  graciously  pleased  to  signify  her  commands  that  a
Medal be granted to all persons, of every rank and class, who have been
engaged  in  the  several  Expeditions  to  the  Arctic  Regions,  whether  of
discovery or search, between the years 1818 and 1855, both inclusive”.

*  www.kipling.one-name.net
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In 1860, George guided US scientists to The Pas to view a total eclipse. He
was described as the “best  guide in the country.  He was a fine,  straight,
honest-looking wiry sharp featured fellow of  about fifty-five years,  with a
short grizzly beard, and long black locks tinted with grey. Good-natured and
full of merriment he wore a flat, pan-cake like Scotch cap set jauntily on one
side of his head, a red flannel shirt, and a pair of trousers, shaped like a long
bag, with very short legs”.*

{Olive Knox, Viewing the Eclipse, 1860, The Beaver, Summer 1954}

In 1864 he was at Fort a la Corne, where he was hardly regarded favourably.
“Our staff is miserable, the only tripper being old George Kippling who is
used up already” and “kipling arrived, brought nothing. He is a useless old
fellow”.*

In the 1870 census of Manitoba, George 65 and Isabella 55 were living in
the parish of St Clement. He confirmed that his father was John.
This  was  the  first  census  since  the  province  of  Manitoba  came  into
existence, and it requested accurate information of ethnicity. We can see
that both George and Isabella were Metis, with George being English Metis
and Isabella being French Metis. This indicates that they were both “half-
breed”, with George having an English parent and Isabella a French parent.

Also living in St Clement were a large number of other family members.

*  www.kipling.one-name.net
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68 & 69 Thomas Kipling, 70, (brother of George), English Metis and 
his wife Nancy, 60, born in Dakota, Native Indian.

70 & 71 George Kipling, 65, English Metis and Isabella, 55, daughter 
of Baptiste Landry (Joseph here), French Metis.

72 & 73 John Kipling, 20, (son of George), English Metis, unmarried 
but appears to be living with Harriet Robillard, 14, daughter of 
Joseph Robillard, French Metis, unmarried.

74 – 80 John Fidler, 45, English Metis and Susanne, 40, (daughter of 
George, English Metis.
Their children, John 20, George 13, Andrew 10, Thomas 6 and
Flora 4, all English Metis.

89 – 93 Thomas Kipling, 39, (son of George), English Metis and his 
wife Jane, 32, (daughter of John Houry), English Metis.
Their children, Mariam 11, Catherine 9 and Flora 6, all English 
Metis.

This map shows the 
Red River Settlement 
c1870.

The parish of St 
Clement, where many 
of the Kipling families 
were now living, is 
number 23 on the map, 
close to lake Winnipeg.

The parish of St 
Andrew is “next door”, 
numbered 22 and 23.

The parish of St John is number 18, adjoining Fort Garry.

In 1873 the Red River Settlement (or Colony) officially became the city of 
Winnipeg.

       1872   Red River Settlement       1873   Winnipeg
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During negotiations with the Métis peoples over the transfer of land from
the Hudson’s Bay Company to Canada, the Canadian government ceded
1.4 million acres to Métis/Half-breed families residing in the territory at the
time of the land transfer. This was called the “Northwest Halfbreed Scrip.

Scrip was a term used to describe a certificate or voucher establishing
the bearer’s right to “something”. In this case the voucher was for 160 acres
of land or $160.

On July 9th 1875, both Isabella & George applied for their Half-breed Scrip,
and George  accepted  $160 in  lieu of  land rights.  Below are  documents
relating to George’s claim. He only knew his year of birth, giving it as 1805
in the North West Territory, and described himself as a farmer. He gave his
father’s name as John Kipling and described him as a Half Breed, but he
did not know his mother’s name, stating only that she was an Indian. He
made his mark as he was unable to write even just his name. The scrip was
issued a year later, on July 30th.

Just  two  years  later,  on  Nov  29th 1878
George died. He was buried in Mapleton St
Clements Anglican Cemetery located at the
south end of Selkirk, R.M. of St. Andrew's,
Section 3 Row 18. His headstone reads:

In Memory of
George Kippling

Died November 29th 1878
Aged 76 yrs

Blessed are the dead who
die in the Lord
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So Edward Kipling, born in November 1831 at the Red River Settlement, to
George Kipling and Isabella Landry, was ¾ indigenous Indian. 

We know that in 1849 Edward was living with his family,  where he was
recorded as the son over the age of 16 – he was, in fact, 17 or 18.

On  January  29th 1852  he
married  Mary  Voller  (a.k.a.
Waller), the daughter of James
Voller  and  Nancy  Birston,  at
St Andrew’s Church.

Nancy had been born in 1805 at Norway House to Alexander Birston, a
Scot from Ronaldsay, Orkney, and a First Nation woman – so she was a
half-breed. Alexander was a voyageur, working for the HBC.*

She was baptised at Norway House, at the age of 16, on August 12 th

1831 by which time her father, described as a fisherman, had been dead for
two years. Her name was given as “Nancy or Dory”.

James  Waller  was  born
c1800  in  England.  It  is  not
known  when  he  arrived  at
Red River.*

James  and  Nancy  were
married on March 18th 1830
at St John’s Church.

Mary  was  born  on
September 25th 1832.*

She  was
baptised  on
October  30th

1832.

*   redriverancestry.ca
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So Edward was ¾ native and Mary was ¼. 

Following the marriage of Edward and Mary in 1852, archival material is
hard to come by. There are no more Hudson Bay Company censuses, nor
are there any HBC baptism, marriage and burial records.

However, it is known that they had a son, also named Edward, born on
10th January 1855 according to the 1901 censuses
7th August 1857 according to his Metis Scrip affidavit

I  have  been  unable  to  trace  Edward  and  Mary  on  the  1870  census  of
Manitoba, nor the 1871 census of the rest of Canada.

On July 8th 1875, Edward swore an affidavit in support of his claim for the
Metis  Scrip.  In the claim he described himself  as  a  farmer living  in the
parish of St Clement’s with his wife and children. As head of the family he
was claiming 160 acres of land, or Scrip for $160. He gave his date of birth
as  November  1831  in  the  parish  of  St  Clement’s,  his  father  as  George
Kipling, a halfbreed and his mother as Isabel Landry, also a halfbreed. He
was literate enough to be able to sign his own name (which many claimants
were unable to do).
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In 1881 Mary was 49 and living with her son Edward (junior) and his wife in
Rat Portage, Keewatin in The (Northwest) Territories. She classed herself as
married indicating that, although he was not living there, Edward (senior)
was alive – somewhere. Aged 50, it is possible that he was out in the wilds
hunting or working and so missed the census.

The province  of Keewatin was  formed in 1876,  encompassing  most  of
Manitoba and Northwest Ontario. The district ceased being an independent
territory in 1905 and was returned to the Northwest Territories. 

In the census of 1891, taken on April 21st, they were still living in Keewatin
(South), in district  46, the Western Division of Algoma. Edward was 59,
Mary 48, and they had Edward (junior) and his family living with them.

He described himself as a farm labourer and, rather strangely, that his father
(George) had been born in Quebec, while his mother (Isabella Landry) had
been born in Ontario. Mary’s father John was correctly born in England,
but she also said that her mother (Nancy Birston) was born in Ontario.

On 24th March 1893 Mary Valler Kipling died in Rainy
River,  Keewatin,  aged  60.  The  cause  of  death  was
pneumonia,  and the informant  was  her  doctor  in  Rat
Portage.
In 1901 Edward, now a widower, was still living with his
son  and  family.  He  gave  his  date  of  birth  as  7 th

November  1871,  his  profession  as  labourer,  and  his
racial  origin as  Scotch B (Scottish Breed).  His  colour
was recorded as WR (White/Red) indicating a mix of
European and Native Canadian. Strangely, his first name
appears to have been written as something like “Dainel”.
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On  September  11th 1906,  Edward
Kipling  died  in  Rainy  River,  Kenora.
He was aged 75 and the cause of death
was  consumption.  His  place  of  birth
was given as Selkirk, which was in the
Red River Settlement, thus confirming
that this was, indeed, “our” Edward.
The record states that he was married,
although  presumably  this  was  to
indicate  that  he  had  once  been
married, but was now a widower – as
opposed to never having been married.

His  name  is  inscribed  on  a
commemorative  memorial  for

unmarked graves in Lake of Woods Cemetery in Kenora.

The town of Rat Portage was renamed in 1905 by using the first two letters
of itself  (ra) and the neighboring towns of Keewatin (Ke) and Norman (no)
to form the present-day City of Kenora.
Kenora / Rat Portage, is a small city situated on the Lake of the Woods in
Northwestern  Ontario,  close  to  the  Manitoba  boundary,  and  about  125
miles east of Winnipeg. 
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Alexander  Cuthbert  Weir’s  grandfather,  Edward Kipling  (Junior),  had  a
father who was ¾ native and a mother who was ¼ native, thus making his
bloodline half native Canadian.
He was born on August 7th 1855 at Fort Garry in the Red River Settlement,
and baptised on September 9th at St Andrew’s Church.

On July 12th 1875 he swore an
affidavit in support of his claim
for  the  Metis  Scrip.  In  the
claim he described himself as a
labourer living in the parish of
St Clements with his wife and
children. As head of the family
he  was  claiming  160  acres  of
land,  or  Scrip  for  $160.  He
gave his date of birth as “on or
about” August 7th 1857 in the

        An example of “Scrip” to the vakue of $20       parish of St Andrew’s, stating that
he was of the full age of 18 years, his father as Edward Kipling, a halfbreed
and his  mother as  Mary Kipling,  also a halfbreed.  He signed his  name,
spelling it Kippling rather than Kipling.

He married Margaret Linklater c1876-80 – she had been born c1860-2 to
John Linklater.

Unfortunately I have been unable to find a record for either the birth of
Margaret Linklater or her marriage to Edward.
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However,  there is  a record of John Linklater’s claim for Metis Scrip for
Margaret. It was made on September 6th 1875 in the parish of St Clements.

The  claim  begins  by  saying  “I
John  Linklater,  formerly  of  the
Parish of St Clement, in the County and Province now of Fort Alexander,
make oath as follows: 1) I am a Half-breed head of a family resident out of
said parish of Fort Alexander on the 15th July 1870 (the date applicable to
Metis claims). 2) The following persons are respectively children of myself,
this deponent, a Half-breed, and of Eleanor Peebles, a halfbreed, and were
respectively born in said Parish, and will  attain the age of 18 years at or
about the following dates:”
No dates are given, but the children’s names are – Margaret, born 1861 and
Alexander, born 1863 – “of whom both are now here present”.

At the end of the claim the affidavit has been signed, not by John, but
by Eleanor who could just about scratch a signature that looks like Elain
Liklater.

So John had brought his wife and children, aged 12 and 14, from Fort
Alexander to St Clements – a distance of about 45 miles.

The affidavit suggests that both of Margaret’s parents were half-breed, which
would make her a half-breed also.
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In 1881 Edward was living with Margaret and his mother Mary, his father
not  being  at  the  residence  at  the  time  of  the  census,  nor  being  found
anywhere else as he was probably away trapping. Edward gave his age as 26
and occupation as a labourer. Margaret gave her age as 21. 

On November 14th 1883 Edward
and  Margaret’s  first  child,  a
daughter Jane (Jennie), was born
followed  by  another  daughter
Dora in  1884/5.  Their  first  son,
George,  was  born  on  July  8th

1887.  Another  daughter,  Lillian,
was born on May 17th 1889, but
sadly she died on 15th December
1890.  Her  age  was  incorrectly
recorded as 8 months – she was
18  months  old.  The  cause  of

death was Phthisis, from which she had been suffering for six months.

Phthisis is another name for Pulmonary Tuberculosis or TB of the lungs. A
hundred years ago it caused the deaths of more Canadians than any other
single disease.

The 1891 census throws throws up a problem concerning the family though.
There appear to TWO versions! 

Because of the vast area to be covered, the census date is nominal – it was
simply not possible for the enumerators to cover their districts within a day,
or even a week. Hence although the census began on April 6 th, it was not
completed on the same day.

However, not only are there two census returns for two different days, they
are also in slightly different locations and, even more of a problem, they
record a slightly different family of people!
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Census Record 1
Enumerator James Wilson Date 21st April 1891
Province Ontario District No. 46 Algoma Western Division
Sub District Polling District Number 24a  (Keewatin South)

Census Record 2
Enumerator Andrew Alexander Date 30th April 1891
Province Ontario District No. 46 Algoma Western Division
Sub District Polling District Number 22  (Rat Portage East)

The only solution that I can imagine to solve this problem is:-
Keewatin  and  Rat  Portage  were  neighbouring  towns.  If  there  was

some  confusion  between  the  enumerators  about  where  exactly  the
boundaries of their responsibilities lay it is possible that they both recorded
the  same  household.  Also,  as  the  households  were  recorded  nine  days
apart,  it  is  possible  that  Edward  (senior)  and  Mary  were  elsewhere  and
unrecorded on April 30th.

Maps from 1886 showing the proximity of Keewatin and Rat Portage to each other

Census 1 (above) shows Edward (senior) 59 and Mary (Voller) 58, Edward
(junior) 34 and Margaret (Linklater) 28, and their three children Jane 8,
Dora 6 and George 4. 
Both men gave their profession as farm labourers, although only Edward
(junior)  was  recorded as  a  wage  earner.  The children were  recorded as
lodgers as the census did not record grandchildren as such. Column 4 tells
us that their house was wood and had 1½ rooms upstairs & 4 downstairs.
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Census 2 (above) does not have Edward (senior) or Mary recorded. It shows
Edward 40 and Margaret 37, and their three children Jane 7, Dora 5 and
George 3. Here Edward’s profession was given simply as a labourer.

The major differences between the census records are:-

Their ages – although the children’s ages differ by a year, that is a
common occurrence  in  censuses.  More  problematical  are  the  significant
differences in the ages of Edward and Margaret, 34 & 28 as opposed to 40
& 37.

The  place  of  birth  of  Margaret’s  father  –  in  the  first  she  gave
Manitoba, but in the second she gave what looks like “Keewatin In”.

These differences suggest that they are, indeed two different families.

However:-
1 In  the  1881  census,  the  only  Edward  Kipling  (or  similar  spelling)
anywhere is Edward (junior), aged 26, living with his mother Mary (who is
married, not widowed)and wife Margaret.
2 In  the  1891 census,  the  only  Mary  Kipling  of  the  correct  age  for
Edward’s mother is the one found at Keewatin South.
3 What is the chance of two families both consisting of parents with the
same names  and  exactly  three  children,  also  with  the  same  names  and
respective ages within a year of each other?

On July  29th 1891  a  daughter
Mary was born at Keewatin in
Rainy  River  District  as  it  was
then called, and on January 26th

1894 another daughter,  Hattie
the mother of ACW, was born
at  Rat  Portage  also  in  Rainy
River District.
This  shows  how  easily
Keewatin and Rat Portage were
interchanged.
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In  between  the  birth  of
Mary and Hattie, Edward’s
mother,  Mary  (Voller)
died  from pneumonia  on
25th March 1893, aged 60.

Sadly  Mary  became  the
second  daughter  of
Edward  and  Margaret  to
die  when  she  succumbed
to whooping cough on 2nd

June  1895,  aged  just  3
years and 10 months.

Note – her place of birth,
given  as  Keewatin  at  the
time, was now given as Rat
Portage,  another  example
of  the  way  the  two  were
interchanged.

A new addition was made
to the family just over a year later when,
on  August  11th 1896,  another  daughter
Eliza was born in Rat Portage. At the time
Edward was working as a fisherman.
However, in a devastating turn of events
Margaret died less than three weeks later
(possibly due to complications) on August
30th*, and less than three weeks after that
tragedy Eliza  became the third daughter
lost when she died, aged just one month,
on September 17th.  She is buried in the
Lake of The Woods cemetery.*

Then  on  October  5th 1900  yet  another
tragedy struck Edward as he struggled to
raise  his  remaining  four  children  alone,
when  Dora  died  from  scrofula  –
tuberculosis of the neck lymph nodes.*

* Find A Grave has her named as Elizabeth * Canadian Great War Project
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So by the time of the 1901 census, death had taken a huge toll on Edward’s
family. In the space of ten years he had lost his daughter Lillian (1890), his
mother  (1893),  daughter  Mary  (1895),  his  wife  (1896),  daughter  Eliza
(1896),  and daughter Dora (1900).  The family  now consisted of Edward
(senior), Edward himself, Jane, George and Hattie.

The Kipling household comprised 70 year old widower Edward (senior), 46
year old widower Edward (junior), 17 year old Jannie, 14 year old George
and 6 year old Hattie.

Edward (senior) was employed as a labourer, working from home. He
had worked for seven months and had earned $200 that year. It was noted
that he could read and write.

Edward (junior) was employed as a trader, working from home. He
had worked for eight months and had earned $360 that year. He too could
read and write.

Jannie (Jane) was not working, as the eldest girl  she would now be
responsible for running the household and looking after the two younger
children.

George and Hattie  were at  school,  both of  them attending for  ten
months of the year.

Their racial/tribal origin was recorded as ScotchB (Scotch
Breed),  and their  colour  as  WR (White  Red).  Both of
these  “classifications”  indicate  that  there  was  Canadian
Indian  blood  in  their  ancestry,  namely  their  father’s,
although since the original settler in Canada, John Kipling,
was English it should have been recorded as EnglishB.
On December  4th 1908,  Jane  married  David  Folster  in
Kenora, Rainy River and on August 19th 1909 Jane gave

birth  to  a  son,  Albert  David.  A year
later Walter was born on August 23rd

1910.

Kenora  had  been  formed  by  the
amalgamation of the
three  neighbouring
towns  of  Keewatin,
Norman  and  Rat
Portage in 1905.
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But fate had not yet finished with Edward as, just over a year
later a fifth of his daughters died. On November 17 th 1910,
after  a  long illness,  Jane succumbed to  tuberculosis  of  the
lungs  at  the  age  of  28  years  and  3  days.  She  had  been
suffering from the disease for sixteen months, from August
1909 to November 1910, indeed from the time of Albert’s
birth.

The following year Edward was recorded on the census for
Kenora.  However  there  are  very  few  details  besides  his
residence, which was 2nd Street South. The reason for this,
written very faintly, is that along with 8 members of the Fraser
family, 3 of the Penny family and Mr & Mrs McLennon, he
was “out of town on holiday”.

By 1921 Edward had gone to live with his daughter Hattie
and her family, consisting of husband Hugh and son Alexander. His age was
given  as  73  and  he  was  still  working,  his  occupation  being  recorded  as
Engineer R (Railway Engineer), working with gas.

On  February  23rd 1923,  Edward  died  in  Minaki,  Kenora
district, at an age that was given as 73 but was closer to 68. His
father’s name was recorded as Edward with place of birth as
Fort Garry, Manitoba, which was in the Red River Settlement.
His own birthplace was also given as Fort Garry, and his last
occupation was  given as  Pump Man for  the  Grand Trunk
Railway (GTR) for whom he had worked for the previous six
years.  My best  guess,  taking  into  account  that  “gas”  in  the
previous census probably meant gasoline, and his age is that
Edward’s job had been filling up the vehicles owned by the
GTR. Prior to that he had worked as a boat builder and fur
trader for about 20 years. According to Hattie, who gave this
information, Edward had lived at his current address for the
past  4  years.  Cause  of  death  was  “old  age  and  chronic
myocarditis”, from which he had suffered for 7 years and 7
months.
He  was  buried  five  days  later  in  the  Lake  of  the  Woods
cemetery, Kenora.
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So Hattie Kipling’s parents Edward and Margaret were both half-breed, thus
making Hattie half-breed also.

The census tells us that in 1911 she was living in Kenora.
She was living, along with many others, at the Derry Hotel, which seems too
have been more a lodging house than a hotel. She said that she was born in
December 1901, although her date of birth was actually January 26 th 1894 –
perhaps she did not want to admit that she was living independently aged
just 17.
She  could  read  and  write,  and  gave  her  occupation  as  a  domestic,  but
appears to have replied “no” to the question about if she was an employee.
She had clearly been working since the age of 16 because she stated that she
had 52 weeks in 1910 and had earned $480 in that time. That would be
worth $14,000 or £7,700 in 2020.

On 30th March 1917 Hattie married Hugh Philip Weir, the caretaker and
supervisor at Minaki Lodge, Minaki, Kenora in Winnipeg, Manitoba.*

On 29th April  1917 Hattie gave birth to her son,  Alexander Cuthbert in
Winnipeg, Ontario.*

Hattie’s  only  surviving  sibling,  her
brother George, enlisted in the Canadian
Army on January 14th 1918. 
On  19th February  he  boarded  the  SS
Cretic and sailed for England.

* Manitoba Vital Statistics
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On June 21st he was posted to France, where he joined the 78th Battalion
Canadian Infantry the next day. After training, he was posted to his unit on
July 9th.
In the first four days of September the Canadians attacked the Canal du
Nord, taking more than 6,000 prisoners and inflicting heavy losses on the
German Army.
Sadly,  during  the  fighting  George  was  reported  wounded  and  missing.
Shortly afterwards it was confirmed that he had been killed in action, aged
31. His time at the front had lasted less than two months.

George  was
originally  buried
in  a  concentrated
cemetery,
Ronville,  before
being  moved  to
the  Beaurains
Road  Cemetery
on  the  southern
outskirts of Arras,
north  of  the
village  of
Beaurains. 

Edward chose the simple inscription to be
engraved at the foot of the headstone.

So  Hattie  was  left  a  the  sole
survivor of seven children, all of
whom  her  father  Edward  had
outlived.

And as we know, Hattie went on to outlive her own son Alexander too.

Hattie lived for 30 years after Alexander’s death until she died in Jan 1973.
She  is  buried  in  the  Kippling  family  plot  in  the  Lake  of  the  Woods
Cemetery, Kenora. 

And the answer to Joe Wilson’s conundrum? Well Hattie was a half blood
and Philip was English, so Alexander was one quarter indigenous Canadian.

*  Images from Commonwealth War Graves Commission
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The Events and Aftermath of the Night of 20  th  /21  st   April 1943  

By  1943  RAF  heavy  bombers  were  launching  raid  after  raid  on  Germany’s
infrastructure. Operating at night, due to heavy losses sustained during the initial
daylight raids, the number of aircraft involved was becoming larger by the week.

On the 20th April 1943, 102 Squadron was tasked with providing 16 Halifaxes to
join 323 other aircraft for a raid on Stettin. One of the 16 was Halifax DT 747,
codenamed DY-P,  crewed by:-  Pilot, Sgt  Wilfred Ambrose Griffiths RAFVR –
2  nd   Pilot  ,  Sgt  Pilot  Thomas  Samuel  Eric  Bennett RNZAF  –  Navigator,  Sgt
Wilfred  Charles  Marsh RAFVR –  Wireless  Operator,  Sgt  Arnold  Jenkinson
RAFVR –  Air  Gunner,  Alexander  Cuthbert  Weir RCAF –  Air  Gunner,  Sgt
Bertram Charles  John  White RAFVR –  Flight  Engineer,  Sgt  James  Thomas
Smith RAFVR – Air Bomber, Sgt James Kenneth Campbell RAFVR.

The crew’s regular air bomber, Joe Wilson, had developed severe eczema
on his face and was unable to secure his oxygen mask properly, so he had been
stood down, and Ken Campbell was detailed to take his place. Second “Dickie”
Eric Bennett was making only his second trip since joining the squadron.

At 21:30, DT 747 rumbled down the runway and took off  from Pocklington.
They  headed  east  over  the  North  Sea  toward  the  Danish  coastline.  Over
Denmark they would turn south-east towards Stettin, and attack from the north.
In their collective wisdom, Bomber Command had come up with a new idea to
beat the German GCI (Ground Controlled Interception – Fighters controlled by
Radar) – this was to be a low level trip.

The  article  on  the
left  (courtesy  of
Clare  Wilson)  gives
an  idea  of  Bomber
Command’s
planning.  102
Squadron was part of
4 Group. They were
ordered  to  descend
to  “as  low  as
possible”  before
crossing  the  Danish

coast.  Since 6 Group were ordered to go down to “a breathtaking 500 feet or
less”, the presumption must be that ‘as low as possible’ was even lower than that!
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After crossing the heavily defended Danish coast they were to continue at their
allocated level until they were crossing the Baltic Sea. At this point they were to
climb to no more than 12,000 feet, deliver their bombs and head home, again at
minimum height.

Approaching the Danish coastline, Air Gunners Bob White (tail end Charlie in
the rear turret) and the Canadian Alexander Weir (in the mid-upper turret) were
scanning  the  skies  on  the  lookout  for  enemy  night  fighters,  while  Wireless
Operator  Arnie  Jenkinson  was  listening  for  any  radio  traffic  and  Pilot  Wilf
Griffiths was concentrating on ensuring the aircraft was flying at the right height, in
the right direction and at the right speed. (As the pilot, he was the Captain of the
plane, and as such “outranked” and was responsible for everyone else aboard). 
Navigator Marsh was busy checking and replotting the course, with the aid of Ken
Campbell who, whilst not needed on Air Bomber duty, was using his Observer’s
qualification to spot landmarks that would help him with his task (as Marsh had
to maintain a high level of concentration for virtually the whole flight). Eric, as 2nd

Dickie,  and Flight Engineer Smith were also keeping an open eye on the skies
(unless  Griffiths  needed  help  or  Smith  needed  to  make  adjustments  to  the
various systems).

However, on the ground the drone
of the engines was heard and DY-P
was  spotted  at  00:47  flying  over
Esbjerg  Airbase  (now  occupied  by
the  Luftwaffe)  at  a  height  of  150m
from  the  north-east.  Immediately
flak batteries (and there were many
of  them)  opened  fire,  and
searchlights  were  deployed  to  light
up the plane. Soon they were coned
by  at  least  two  radar  guided
searchlights,  enveloping  the  cockpit
in  a  blinding  glare.  As  well  as  the
flak batteries, machine guns opened
fire,  and  the  plane  was  passed  on
from  searchlight  to  searchlight,
unable  to  escape  no  matter  what
manoeuvres  Griffiths  might  try.
(Now that  the plane was caught  by

German  map  showing  flak  battery  and  searchlight    the lights, it was not only possible  to
positions, and the  flight path of DT 747 DY-P           track its course but also its speed, 

allowing the next set  of  lights and  
flak to be ready to lock onto it).
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Griffiths turned to the west while White and Weir did all they could to shoot out
the searchlights, but they and the flak followed them. Five batteries, including two
heavy batteries, were now firing at them and as Griffiths wheeled to the north, two
flak ships in the harbour also joined in. 

DT747  DY-P was hit  directly  several  times by
flak.  As  Griffiths  attempted  to  gain  height  two
more direct hits  were made. Four minutes later
(which must have seemed like four years to the
crew  if  they  were  still  alive)  DT747   DY-P
crashed. The crew, if not killed by the explosions  Flak  over  Esbjerg – night  of  20/21st

from the flak, died instantly.

When I first discovered that the plane was spotted by the Germans flying at a
height of 150m, I wondered…….WHY?

Thanks  to  Clare  Wilson  I  now  know  that  it  was  on  the  orders  of  Bomber
Command that 4 Group flew at this height over the Danish coast.

But what I still cannot rationalise is why the course they were following took them
directly over the Luftwaffe base at Esbjerg, one of the most heavily defended parts
of the Danish coast due to the fact that it was an important port. Perhaps the sea
fog mentioned in the ORB, combined with a slightly miscalculated wind speed or
direction, put them off course.......whatever it was, we will never know.

The morning of the 21st April was a scene of carnage on the Hjertingvej road at
Saedding, three and a half miles north of the port of Esbjerg on the west coast of
Denmark.

Official  German  Photographs  of  the  Crash  Site
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     The Crash Site As It Is Today From Almost The Same Spot

The remains of the 37
crewmen who died in
the area on that night
were,  as  we  know,
buried  in  Fovrfelt
Cemetery, close to the
crash  site,  as  was
reported in the 

     Gloucestershire Echo on 7th May 1943.

Fovrfelt Gravelund (Cemetery)

     The mass grave filled in, covered with flowers
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The burial of the 37 aircrew on 30th April                                         Original crosses at Fovrfelt
1943. Photos taken from either end of the
trench. Note the villagers, flowers on the
coffins and the Wehrmacht guard of honour

Crosses on the right
J T Smith

J K Campbell 
A Jenkinson
B C V White

    Communal Cross for the five crew who 
were never identified

   A service at the graveside

To the right

Arnie Jenkinson’s
mother laying
flowers at her
son’s grave in

1946

     Alexander’s grave
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Thomas Bennett was the father of the plane’s second pilot TSE (Eric) Bennett
who was on only his second familiarisation operation with 102 Squadron, never
having actually flown with a crew of his own. He received the following letter from
the New Zealand Air Secretary regarding eye-witness accounts of the aftermath of
the crash:-
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As can be seen from the bottom
of the first page of the letter and
the  Bomber  Command  Loss
Card, it  was believed at the time
that  Alexander’s  body  had  been
identified and buried in grave 12.

However,  it  later  transpired  that
this  was  not  the  case,  and  only
Marsh and Smith have their own
graves – the six others are buried
in a communal grave.
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What follows are the official German documents relating to the shooting down of
Halifax DT747  DY-P and its eight crew. A translation is on the following page.
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SECRET Annex (Appendix) a

Flak Subgroup Esbjerg Esbjerg, 21.4.1943

Attachment No f383/43
From 24.4.43

Statement

1. Time (day, hour, minute) and location 21.4.43, 0051 hours, 2.5 km
north of Esbjerg (Saedding)

Height 100m

2. By which unit was the shooting done? Flak Subgroup Esbjerg

3. Type of aircraft shot down “Halifax”

4. Nationality of the enemy English

5. Type of destruction Machine crashed burning to the ground
a) Flames with a bright colour
c) 100% broken

6. Type of hit (only if this can be observed)
b) Impact blaze

7. Fate of the occupants dead

8. Action/Battle/Combat Report

As well as the combat report of the battery chiefs, units must report the following
a) Date     21.4.1943
b) Time of the downing     0051 hours
c) Flight direction of objective     See battle sketch – appendix (d)
e) Shooting Procedure     Destruction fire
f) Type of fire and munitions     Set up see overleaf
g) Detailed information about the behaviour of the target during the
shooting down     Battle report – appendix (b)
i) Participation of the other flak helpers (i.e. of the Army and Navy)

    See appendix (b)
j) Weather situation at the target (cloud, position of the sun etc)

    See battle report – appendix (b)

9. Sign (name, rank)
b) Heritage (p.p.?) Brigadier M.A. Harland – see appendix (c)

(M.A. = Munitionsanstalt – Munitions Establishment)

Christoph

Leutnant M.A. and Evaluation Officer
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Appendix b)
Battle Report

21 April 1943

Weather: 0051 hours    Covering 9/10   Cloud height 1000m    Visibility 20km
Wind SW 2

At 2308 hours, the flak sub-group gave the alarm. In the course of this alarm, a 4-
engined enemy machine of the type "Halifax" came from the North at a height of
about 150 m, flew over the Esbjerg air base, and at 0047 hours was there taken
under fire from the SW. Airfield by the 2 cm and 3.7 cm weapons of the Air
Force  (2/742,  2/844 and alarm battery  11/XI).  The searchlights  of  the  4/204
"Richter"  and  "Halen"  reacquired  the  target  and  handed  it  over  to  the  SW
(searchlights) "Trupp", "Lund", "Emil", "Fano" and "Hans".
The enemy machine was shot at with MG fire from the SW (from searchlights)
"Trupp" and "Lund" and turned west. Immediately after reacquiring the target in
the SW, the 10.5 cm battery "Femhoje" opened fire. At the same time the enemy
machine was fired on by the positions South Seaport (2/742) and North Seaport
(1/204), the flak train Saedding (6/204) and the heavy battery "Fano", with 2 cm,
3.7 cm and 10.5 cm weapons. The Sperrbrecher 177 (a minesweeper/anti-aircraft
ship) and the Flakjager 24 (anti-aircraft boat), lying in the harbour, were effective
in attacking the enemy machine. The shots were well on target and the machine
was hit in one of the left engines, and a significant blaze observed. The machine
tried to gain height, but was hit by new salvos and crashed at 0051 hours almost
perpendicular to the road from Esbjerg to Hjerting at Saedding. A massive fire
developed and the machine burned out completely. All crew members died in
the crash.

Munitions Consumption

    70 shots     10.5cm
    15                8.8cm
  385                3.7cm
1368                2.0cm
  450                MG

Christoph

Leutnant M.A. (Munitionsanstalt – Munitions Establishment)
Evaluation Officer
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Appendix d

      Map showing the path taken by DT 747   DY-P as it was attacked 
    by machine guns and flak batteries
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attached to d)

Crash site of the “Halifax”
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With typical German bureaucracy, a breakdown of how many shells, and of what
calibre, were fired by which batteries.

In total, 2,288 projectiles, ranging from heavy machine gun bullets to 4” shells,
were fired.
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A translation of the above document appears on the next page.

56



Commander in Danish West-coast Section

Admiral : Denmark Headquarters
3/5/1943

Secret!

By The Command of the Naval Station of the North Sea
Wilhelmshaven

To Anti-Aircraft Command Denmark Aarhus
Commander in the West Coast section Esbjerg
Flak subgroup Esbjerg

Subject Shooting of an enemy machine
Previous without (no previous report)

Concerning the shooting report, battle report, testimonies, combat sketch, photo
of the crash site of the enemy machine, opinion of the Flak subgroup Esbjerg and
opinion of the Anti-Aircraft Command Denmark submitted with the request for
information.
It is clear from the documents that the Halifax crash on 21/4.43 0051 hours, 2.5
km north of Esbjerg (near Saedding), is the result of naval land-launch, air-force
and shipboard-flak fire.

The consumption of ammunition for the departments involved is as follows

2cm 3.7cm MG 10.5cm 8.8cm
Naval Land Flak 478 156 380 70
Airforce Flak 734 171 70
Sperrbrecher 177 
(AckAck Ship 177) 30 15

Flakjager 24 (Ack Ack
Boat 24) 20 28

12 Verposten Flak 
Boot (Flak Ship) 1202 76

HSF1 Esbjerg boat 8 60
Total 1368 385 450 70 15

Contrary to the opinion of the FAK Denmark, it is requested that the firing of the
participating  naval  units  of  the  Flak  subgroup  Esbjerg  be  granted  primarily,
especially as H.E. The crash is ultimately due to the shelling of the 3.7 cm flak
train at Saedding (page 4 Anl.D [Appendix D] point 11 see map). It is proposed
to grant each 50% stake in the Flak Subgroup Esbjerg to the Navy and Air Force
Flak.
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It is also requested

The lock breaker 177
The Flakjager 24
The Vp Boat 1202 and
The boat 8 of the HSF1. Esbjerg
To grant a co-participation and to give the flak subgroups Esbjerg a shooting 
pennant.

The commander of the Flak subgroup Esbjerg has tried to stop the shooting of
the heavy anti-aircraft battery "Femhoje". The commander of the Flak subgroup
has been informed by K.i.A that the shooting of a heavy anti-aircraft battery on a
plane at 100m altitude technically is not correct.

So  basically  a  little  argument  about
who should get the credit for shooting
down DT  747, with the decision by
the top man going to the 3.7cm flak
train at Saedding.
A flak train was, as the name suggests,
a  flak  battery  mounted  on  a  flatbed
that  could  be  easily  moved  to
wherever it was needed on the railway.

A  3.7 cm  Flak  Train

The rest of the batteries were not left out
as  they  earned  themselves  a  “shooting
pennant”!!!

A German  “Flak  Kill”  Pennant The final paragraph says that the 
commander  at  Esbjerg  tried  to  stop  the

heavy flak battery “Femhoje” from firing at the aircraft – (it was responsible for
the 70 ‘10.5cm’ shells.)

The KiA (Commander of the Danish West-Coast Section) told him that
doing so, when the plane was only at a height of 100m was technically wrong. 

The use of the word “technically” makes me think that he was less concerned
about the crew being blasted at point blank range by heavy artillery than he was
about wasting large calibre shells that should have been saved for planes flying at a
much higher altitude.
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The above information also had to be included in the report. Basically it is the
same information as in the table seen 2 pages before this. The difference here is
that  the  Naval  and  Airforce  ammunition  usage  has  been  apportioned  to  the
individual flak batteries. So, 1/M Flak A 2041 up to 6/N Flak A 2041 are Naval
(including  the  MGs  at  searchlights  ‘Trupp  and  Lund).  The  Flak  Division
(Flakabt. - Flakabteilung) and the Alarm Flak Battery are Airforce. At the bottom
of the list it also gives the full version of the Acronym HSFl in the same table.
“Hafenschutzflottille” Esbjerg Boat 8 – “Harbour Protection Flotilla”.
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